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Na základě žádosti České národopisné společnosti podávám vyjádření
k dopisu PhDr.Jiřího Langera, CSc, který byl s datem 10. 8.2009 zaslán
Ministerstvu kultury ČR a na vědomí Národnímu památkovému ústavu,
Valdštejnské nám. 3 a České národopisné společnosti.

Po prostudování další agendy týkající se Valašského muzea v přírodě
v Rožnově pod Radhoštěm a po konzultaci se specialisty na lidovou
architekturu i se znalostí problematiky Valašského muzea si dovoluji
konstatovat:

S dopisem PhDr. Jiřího Langera CSc se mohu v celé šíři ztotožnit.
Problémy s autentičností staveb v muzeu jsou dlouhodobým problémem jehož
řešení je neobyčejně obtížné, avšak nezbytné.

Již na konferenci o roubených stavbách pořádané NPÚ ústředním
pracovištěm a Valašským muzeem v přírodě v Rožnově pod Radh. v roce 2002
konstatovali mnozí účastníci nevhodnost stavebních postupů. Kritické
připomínky byly uváděny v rozpravách i v rámci referátů. Týkaly se nejen
opracování dřeva, spojů ale také kamene, jeho výběru, kvalitě zpracování i užití
ve stavbě. Od doby konference uplynulo již několik let a stav se zhoršil. Ptáme
se proč?

Valašské muzeum širokou veřejností chápáno především jako zdroj
poučení o historii a stavební kultuře Moravského Valašska, respektive
západních Karpat. Odbornou veřejností je muzeum považováno za instituci,
která by po všech stránkách měla být pro region Valašska vzorová. Těm, kdo se
na VMR obrací a je ve snaze o hlubší poznání navštěvují nejde jen o metodický
postup při obnově památek lidového stavitelství. Vedle odborníků jde také o
početné vlastníky roubených objekt, které jsou dosud ve venkovském prostředí
zachovány. Kam se mají obrátit o rad kromě pracovišť památkové péče, kde
mají možnost sledovat postup obnovy svých historicky hodnotných objektů,
které vyžadují kvalifikovanou péči, než ve Valašském muzeu. Z tohoto aspektu
vyplývá odpovědnost k fundovanému odbornému přístupu při jakýchkoliv
stavebních pracích v muzejním areálu

Pokud je nám známo, je v současné době ve Valašském muzeu v přírodě
zaměstnána pouze jedna etnografka s delší praxí a publikační činností. K řešení
tak složitých, pracovně a odborně náročných úkolů je stávající personální
situace naprosto nedostatečná. Uskutečnění velkorysých plánů, na něž byly
poskytnuty norské fondy, vyžaduje rovněž promyšlené složení vědecké rady,
kterou je třeba posílit o odborníky, kteří se dlouhodobě zabývají lidovou
architekturou na území Moravského Valašska, výsledky svojí práce publikují a
jsou připraveni svoji odbornou erudici věnovat společnému úkolu. /'
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